
گزارشی از دیدار فعالان اقتصادی
با وزیر جهاد کشاورزی در اتاق

بازرگانی ایران+گزارش تصویری

نمایندگان کشاورزان و فعالان اقتصادی امروز در اتاق بازرگانی
ایران و در دیدار با وزیر جهاد کشاورزی ، از مشکلات این حوزه

گفتند و وزیر جهاد نیز پاسخ داد.

 

به گزارش اگروفودنیوز، نمایندگان کشاورزان و فعالان اقتصادی در
اتاق بازرگانی ایران در دیداری که با وزیر جهاد کشاورزی و
معاونانش به عنوان صبحانه کاری گرد هم آمده بودند،مسائل و مشکلات
این بخش را مطرح کردند، البته این صحبتها منحصر به بیان مشکلات
نبود، در بسیاری از موارد انتقادهایی بود که راجع به بخش کشاورزی

داشتند.

وزیر جهاد کشاورزی هم که به نظر میرسد با احتمال استیضاح در مجلس
روبهرو شود، به این مشکلات و انتقادات پاسخ داد و البته در برخی

موارد هم پاسخ انتقادها را با انتقاد ارائه کرد.

روز گذشته ۵۰ نماینده مجلس طرحی را امضا کردند و از عملکرد وزیر
جهاد کشاورزی انتقاد کرده و خواستار استیضاح وی در مجلس شدند.
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ابتدا قرعه طرح سؤال از وزیر به نام فاروقی عضو کمیسیون کشاورزی
مجلس در آمد.

وی از بخشنامههای خلقالساعه در حوزه کشاورزی انتقاد کرد و گفت:
حتی ترامپ هم که یک خارجی است، وقتی میخواهد ما را تحریم کند،
زمـان بـه مـا میدهـد و چارچوبهـای آن را هـم مشخـص میکنـد، امـا
بخشنامههای حوزه کشاورزی خلقالساعه است و دستورالعملی را اعلام

میکنند که بلافاصله باید اجرا شود.

به نظر میرسد صحبتهای فاروقی به بخشنامههای پیمانسپاری ارزی
برمیگردد که صادرکنندگان معتقدند، پروسههای واردات و صادرات
زمانبر است و نمیتوان یک شبه برای آن تصمیم گرفت، بلکه برای

اجرای این بخشنامهها نیاز است که با یک بازه زمانی مشخص شود.

وی همچنین گفت: ما فکر میکردیم اگر احمدینژاد رفت، همه چیز به
ریل خود برمیگردد، اما واقعاً این طور نشد.

فاروقی از نبودن بسترهای مناسب در خرید تضمینی هم گلایه کرد و
پیشنهاد داد که وزارت جهاد اتاق بازرگانی و دانشگاه در این زمینه

کار تخصصی انجام دهند که از نظر وی این روش بسیار پرهزینه است.

با پایداری سیاستهای تجاری عدم پرداخت به موقع و به میزان مناسب
خسارتهای کشاورزی از سوی بیمه از دیگر مواردی بود که عضو کمیسیون

کشاورزی مجلس به آن انتقاد کرد.

ً با کمبود شدید واکسن مرغ مواجه هستیم که میتواند وی گفت: مثلا
معضل بزرگی برای مرغداری باشد، تأخیر در ثبت سفارشها به وضوح

دیده میشود و تأمین ارز هم مشکل دارد.

فاروقی گفت: سرکوب قیمتها نشان دهنده عدم کارآمدی دولت است در ۵
سال گذشته صنعت مرغداری به واسطه همین سیاست دولت هیچ سودی نکرده
است و با لحاظ نرخ تورم مرغداریهای کشور متضرر شدند. مرغداریها
تنها طی ۶ ماه ۵۰۰ میلیارد تومان خسارت دیدند، خریدهای تضمینی و

خریدهای پشتیبانی امور دام هنوز اصلاح نشده است.

وی گفت: سیاست الگوی کشت به ویژه برای گیاهان کم آببر اجرایی
نمیشود و قیمت خریدهای تضمینی هم که بر اساس قانون باید قبل از

سال زراعی جدید اعلام شود نیز هنوز اعلام نشده است.

* طولانی شدن فرآیند ثبت سفارش



در ادامه کاوه زرگران دبیر کل کانون صنایع
غذایی ایران طولانی شدن پروسه ثبت سفارش را
به عنوان مسأله جدی مطرح کرد و گفت: گمرک
هم در ترخیص کالاها تسریع ندارد و کالاها در
انبارهای گمرک ۳۰ تا ۴۰ روز میمانند و برای
واردات کالاهـای جدیـد شرایـط بسـیار نامناسـب

است.
* مشکلات پستهکاران

طبیبزاده از اتاق کرمان با اشاره به مشکلات پستهکاران این منطقه،
گفت: عدم حمایت دولت از کشاورزان خسارت دیده باعث خواهد شد
محصولی که سالانه بیش از یک میلیارد دلار ارزآوری دارد از بین
برود. ۲۸۰ هزار هکتار پسته در کرمان وجود دارد که ۳۰ هزار
میلیارد ریال ارزش آنهاست اگر به داد کشاورزان پستهکار نرسید این
محصول از بین خواهد رفت. این در حالی است که پسته به عنوان دومین

محصول ارزآور در کشور پس از نفت محسوب میشود.

به گفته طبیبزاده پیمانسپاری ارزی باعث توقف صادرات این محصول
شده است و برای خرما هم این چنین مشکلی به وجود آورده است و
تاکنون برای جبران خسارات این پستهکاران تسهیلاتی پرداخت نشده

است، در حالی که جبران خسارت آنها مصوبه دولت بود.

وی همچنین از مصرف بیرویه آب در بخش کشاورزی انتقاد کرد وتولید 
بسیاری از محصولات را به واسطه آب زیادی که مصرف میکنند، به صرفه
ندانست و گفت: با احتساب آب ۳ دلاری ۱۸ میلیارد دلار آب در بخش
کشاورزی مصرف میشود که درآمد آن ۱۴ الی ۱۵ میلیارد دلار است و هیچ

بهرهوری در مصرف آب وجود ندارد.

درادامه گیلآبادی از انجمن تولیدکنندگان سموم هم از اختصاص ناقص
ارز ۴۲۰۰ تومانی به سموم انتقاد کرد و گفت: ارز ۴۲۰۰ تومانی فقط
به بخش تکنیکال سموم تعلق میگیرد و به لوازم جانبی آن نظیر
بطریها و بستهبندیها شامل نمیشود و با توجه به استفاده گسترده از
این نهاد در بخش کشاورزی تولیدکنندگان سموم با مشکل مواجه

میشوند.

http://agrofoodnews.com/category/%DA%A9%D8%A7%D9%88%D9%87-%D8%B2%D8%B1%DA%AF%D8%B1%D8%A7%D9%86/


* واردات لاشه گوسفند ۳٫۵ برابر شد

فرهــاد آگــاهی رئیــس هیــت مــدیره انجمــن
واردکنندگان فرآوردههای خام دامی با بیان
اینکـه واردات بیرویـه در حـوزه دام  ادامـه
داد، گفـت: در حـالی کـه واردات لاشـه گوسـفند
۳٫۵ برابر شده اما قیمتها کاهش نیافته است،
از مهر پارسال تا امروز واردات دام سنگین
۲۰۰ درصــد و دام پــروار ۱۴۰ درصــد افزایــش

داشته و این روند هنوز ادامه دارد.
وی گفت: ما نیاز به دام قابل پروار داریم و نیاز به واردات دام
سنگین نیست. آگاهی خطاب به وزیر این را هم گفت که آقای وزیر قیمت
گوشت کیلویی ۷۰ هزار تومان است و مردم وسعشان برای خرید آن

نمیرسد. 

* پیمانسپاری ارزی عامل کاهش صادرات زعفران

محسن احتشام رئیس شورای ملی زعفران شورای
زعفران در این نشست دو چالش عمده برای صنعت
زعفـران کشـور مطـرح کـرد و گفـت: برنـامه
پیمانسـپاری ارزی دولـت صادرکننـدگان را بـا
مشکلات زیادی مواجه کرد و باعث کاهش صادرات
و کاهش قدرت رقابت تولیدکنندگان شده است.

وی همچنین گفت: قاچاق زعفران از ایران به افغانستان انجام میشود
و از آنجا هم به اتحادیه اروپا صادر میشود.

احتشام تأکید کرد که نرخ خرید زعفران باید بر اساس قیمت جهانی
تعیین شود. معضل دلالی در این حوزه باید حذف شود و وزارت جهاد
کشاورزی باید نگاه ویژهای به افزایش عملکرد این محصول داشته

باشد.

به گفته احتشام، در حال حاضر عملکرد زعفران ۳٫۵ کیلوگرم در هر
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هکتار است که میتوان این رقم را تا ۱۲ کیلوگرم در هر هکتار
افزایش داد.
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* بانک آب چرا تشکیل نشد

نماینده فدراسیون صنعت آب ایران هم تلاش کرد تا بحثهای خود را با
طرح سؤال از وزیر پیش ببرد.

وی گفت: آقای وزیر چگونه میتوانیم مدیریت مصرف را در کشاورزی
کنترل کنیم؟ آب مجازی را چگونه میتوانیم کنترل کنیم؟ «بازار آب»

و «بانک آب» چرا تشکیل نشد؟

وی در ادامه پیشنهاد کرد که تعرفه آب کشاورزی اصلاح شود تا
تکنولوژی به بخش آب ورود پیدا کند.

پیشنهاد همراه با انتقاد نماینده فدراسیون صنعت آب ایران با
انتقاد تند وزیر مواجه شد.

وزیر جهاد کشاورزی پاسخ داد که این افزایش قیمت آب را برای چه
کسی باید انجام دهیم؟ برای کشاورزی که صبح تا شب زحمت میکشد و
آیا عواقب آن را ما نخواهیم دید، به جای این حرفها باید ما ابزار
کنترل مصرف آب را در اختیار کشاورز قرار دهیم. هیچ مردمی به

اندازه مردم ایران قدر آب را نمیداند.



* سیاست حاکمیت درباره کنترل آب باید تغییر یابد

قادری از شرکت دانشبنیان با بیان اینکه جهان به سمت خشکسالی
میرود، گفت: باید راههای استراتژیکتری درباره کنترل آب انتخاب

کرد.

وی ادامه داد: سیاستهای حاکمیتی باید تغییر یابد و آنها تصمیم
بگیرند که در زمینه کنترل مصرف آب باید از تکنولوژی استفاده کرد.

* واردات کوکوپیت انجام میشود

حسینی از انجمن واردکنندگان سم هم با اشاره به اینکه درباره سموم
پرخطر سیاستهای غلط داشتیم، گفت: در حال حاضر بانکها تا ۳۱ درصد
به بهانههای مختلف سود از مردم و تولیدکنندگان میگیرند و عرصه را

برای آنها تنگ کردند.

ــــازه واردات ــــاورزی اج ــــه وزارت کش ــــن از اینک وی همچنی
انواع کوکوپیت (خاک درخت نارگیل) را نمیدهد انتقاد کرد و گفت:
این سیاست باعث تخریب جنگلها و انتقال خاک حاصلخیز آنها شده است.

عبدالمهدی بخشنده معاون اقتصادی وزیر جهاد کشاورزی در پاسخ گفت
که این مسأله حل شده است، یعنی اینکه اجازه واردات کوکوپیت داده

میشود.

* دولت بدون علت صادرات سیبزمینی را ممنوع کرد

نیازی انجمن سیبزمینی با بیان اینکه پیشبینی میشود، امسال ۴٫۹
میلیون تن سیبزمینی در کشور تولید شود، گفت: این بیشتر از نیاز
کشور است و پیشنهاد میکنم که دولت ممنوعیت صادراتی سیبزمینی را

بردارد و به جای آن تعرفه صادراتی بگذارد.

به گفته وی، افزایش اخیر قیمت سیبزمینی در کشور به دلیل اعتصاب
کامیونداران بود، در حالی که در تأمین نیاز و عرضه هیچ مشکلی

وجود ندارد.

وی پیشنهاد کرد که کارخانهداران با تولیدکنندگان قرارداد میان
مدت و طولانی مدت ببندند.

در ایـن جلسـه برخـی از نماینـدگان بخـش کشـاورزی از عـدم اجـرای
مصوبه امهال تسهیلات کشاورزی خسارتدیده انتقاد کردند و اعلام کردند



که بانک کشاورزی دستورالعمل را به طور کامل اجرا نمیکند و
بخشودگی جریمه دیرکرد را اعمال نمیکند.

 

 

اظهارت وزیر جهاد کشاورزی :
وزیر جهاد کشاورزی گفت:وضعیت ذخایر کالاهای اساسی محصولات کشاورزی
مطلوب است و با تمهیدات اتخاذ شده و مقاوم سازی اقتصادی به ویژه
در بخش کشاورزی،بدخواهان در جنگ اقتصادی و روانی که به راه
انداخته اند،نتوانسته اند به خواسته های خود برسند و زمزمه های

عقب نشینی به گوش می رسد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از پایگاه اطلاع رسانی
وزارت جهاد کشاورزی،محمود حجتی در نشست صبحانه کاری با اعضای
اتاق بازرگانی،صنایع،معادن و کشاورزی ایران که امروز سه شنبه در
محل این اتاق برگزار شد،با اشاره به این که برخی رویه ها و
سازوکارهـای حکـومتی در شرایـط خـاص کنـونی کشـور تغییـر یـافته
است،اظهار داشت:در وضعیت جنگ اقتصادی،بنا بر تصمیم سران قوا بعضی

از اختیارات قانونی به سایر دستگاه ها سپرده شده است.

وی با بیان این که بر اساس برخی تصمیم ها ممکن است بعضی از بخش
ها،آسیب هایی نیز دیده باشند،ادامه داد: لازم است با در نظر گرفتن
منافع ملی در اجرای تصمیم ها همراهی کنیم تا از شرایط کنونی که

گذرا نیز هست،عبور کنیم.

حجتی،در بخشی از سخنان خود با پارلمان بخش خصوصی با اشاره به این
که کشاورزان ایرانی قدر آب را بیش از کشاورزان سایر نقاط جهان می
دانند،خاطرنشان کرد:کشاورزان در طول تاریخ کشور بیشترین توجه و
سرمایه گذاری را در زمینه آب انجام داده اند و با ایجاد سازه
هایی نظیر قنات ها و روش های آبیاری خود را با سخت ترین شرایط

اقلیمی سازگار کرده اند.

وی با بیان این که طرح تعادل بخشی آب سفره های زیرزمینی به عنوان
یکی از راهکارهای قانون برنامه ششم برای حل مشکل کم آبی کشور در
نظر گرفته است،تاکید کرد:باید برای ۶۱۰ دشت کشور،فرمول خاص آن



دشت را ارائه دهیم و لازم است کلیه ذی نفعان نیز در موضوع تعادل
بخشی و بکار بستن این راهکارها مشارکت کنند.

وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به این که بر اساس ارزیابی مرکز
مطالعات راهبردی کشاورزی و آب – وابسته به اتاق ایران – در ۵ سال
اخیــر ســالانه ۶ درصــد بهــره وری آب افزایــش یــافته است،تصــریح
کرد:افزایش ۳۰ درصدی بهره وری آب در ۵ سال گذشته حاصل بهره گیری
از روش های نوین آبیاری و استفاده از دانش و تکنولوژی های روز

بوده است.

حجتی با بیان این که در هیچ مقطعی در تاریخ کشاورزی کشور به
اندازه دولت های یازدهم و دوازدهم برای انتقال و بهره وری آب در
مزرعه سرمایه گذاری نشده است،خاطرنشان ساخت:سال گذشته ۹ هزار
میلیارد تومان در بخش بهره وری آب در مزرعه سرمایه گذاری شده

است.

وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به این که سرمازدگی
فروردین ماه امسال نزدیک به ۱۱ هزار میلیارد تومان به بخش
کشاورزی به ویژه سردرختی ها خسارت زده است،اظهار کرد که در
بسیاری از محصولات کشاورزی از جمله گندم،شکر و کلزا افزایش تولید

داشته ایم.

حجتی به افزایش یک میلیون تنی خرید گندم در سال جاری اشاره و
خاطرنشان کرد:خرید گندم از ۸.۵ میلیون تن در سال گذشته به ۹.۵

میلیون تن افزایش یافته است.

وزیر جهاد کشاورزی،تولید شکر در سال ۹۲ را ۱.۱ میلیون تن اعلام
کرد و افزود:تولید شکر در سال جاری از مرز دو میلیون تن عبور

کرده است.

وی ادامه داد:تولید کلزا نیز از ۶۰ هزار تن به ۳۴۰ هزار تن در
سال جاری رسیده است.

حجتی یادآور شد: فناوری های نوین،مکانیزاسیون،نهاده های بذر،کود
و آفت کش ها و همچنین سرمایه گذاری های صورت گرفته در بخش آب و

خاک در افزایش تولید محصولات کشاورزی موثر بوده است.

وزیر جهاد کشاورزی گفت: ایران یک سوم میانگین بارش در جهان را
داراست و ۱۰ درصد تولید محصولات کشاورزی در ایران دیم و ۹۰ درصد



آبی است در حالی که در دنیا ۶۵ درصد تولیدات کشاورزی دیم و ۳۵
درصد آبی می باشد بنابر این باید در پایداری کشاورزی و تولید به

پایداری منابع آب توجه داشته باشیم.

حجتی با اشاره به این که کشاورزان قدر آب را از همه بیشتر می
دانند ولی صدایشان به گوش ها نمی رسد،اظهار داشت:باید از طریق
حمایت ها و پشتیبانی ها، امکانی را فراهم کنیم کشاورزان آب را به

صورت بهره ور استفاده کنند.

وی در خصوص آب مجازی گفت:ذرت علوفه ای در داخل کشور تولید و ذرت
دانه ای که در صنعت دام و طیور به صورت خوراک دام متراکم کاربرد

دارد،از خارج وارد می شود.

وزیر جهاد کشاورزی خاطرنشان ساخت:برای تامین نیاز روزافزون صنعت
دامپروری و طیور به ذرت بنا داریم از طریق کشت فراسرزمینی ذرت
مورد نیاز کشور را تامین کنیم تا ارزش افزوده آن نصیب سرمایه

گذاران ایرانی شود.

وی در ادامه با اشاره به تاثیر تعیین نرخ جدید ارز بر کالاهای
کشاورزی گفت:سال گذشته برای تامین نهاده های تولید گوشت مرغ ارز
با قیمت ۳۲۰۰ تومان در اختیار تولید کنندگان قرار می گرفت که در
حال حاضر قیمت این ارز ۴۲۰۰ تومان شده و در واقع حدود ۳۰ درصد

افزایش یافته است.

حجتی اضافه کرد:علاوه بر افزایش هزینه های عمومی،قیمت جهانی نهاده
کنجاله سویا نیز حدود ۴۰ درصد افزایش یافته است.

وی یادآور شد:اگر ارز ۴۲۰۰ تومانی به کالاهای اساسی اختصاص نمی
یافت کالاهایی نظیر گوشت مرغ و پنیر گران تر به دست مصرف کننده می

رسید و برای اقشار کم درآمد مشکل ایجاد می کرد.

وزیر جهاد کشاورزی،پیمان سپاری را تصمیم بانک مرکزی برای تضمین
بازگشت ارز به چرخه اقتصاد کشور عنوان کرد و در مورد ممنوعیت
صادرات برخی محصولات کشاورزی گفت:در زمینه گوشت مرغ ماهانه ۲۰۰
هزار تن تولید و در بهترین حالت حدود ۱۰ هزار تن یعنی معادل ۵

درصد صادرات داریم که در حال رایزنی برای رفع ممنوعیت هستیم.

وی درباره ممنوعیت صادرات گوجه فرنگی نیز گفت:سالانه ۵ میلیون تن
گوجه فرنگی تولید می شود ولی در برهه ای دو تا سه ماهه نزدیک به



یک میلیون تن گوجه فرنگی و رب از کشور صادر شده بود که برای
تامین نیاز مردم ناچار به اعمال ممنوعیت صادرات گوجه فرنگی

شدیم؛گرچه صادرات گوجه فرنگی گلخانه ای آزاد است.

وزیر جهاد کشاورزی وضعیت ذخایر کالاهای اساسی را مطلوب توصیف کرد
و افزود:در گندم و شکر نیازی به واردات نداریم و در ذرت،روغن و
دانه های روغنی تمهیدات لازم را برای تامین کافی و به موقع این

محصولات اندیشیده ایم.

حجتی با اشاره به این که در گذر از کشاورزی معیشتی به تولید
انبوه باید زنجیره تولید ایجاد شود،اظهار داشت:برای ایجاد زنجیره

تولید به ویژه در محصولات کشاورزی فسادپذیر آماده همکاری هستیم.

وی با بیان این که در تامین مواد اولیه تولید فرآرده های
پروتئینی مشکلی نداریم،در مورد تولید گوشت قرمز گفت:در دنیا ۹
میلیون راس دام سک وجود دارد و ما با دارا بودن ۵۰۰ هزار راس دام

سبک بیشترین میزان جمعیت این دام در منطقه را داریم.

حجتی با اشاره به این که مسایل ارزی به قاچاق دام دامن زده
است،اظهار کرد:تولید دام سبک پربازده در فضاهای بسته و نیم بسته
برای تامین گوشت قرمز مورد نیاز مردم در دستور کار وزارت جهاد

کشاورزی قرار دارد.

وی با بیان این که سالانه تا ۱۲ هزار میلیارد تومان خسارت به بخش
کشاورزی وارد می شود گفت: این در حالی است که یک هزار میلیارد
تومان برای جبران خسارت ها اختصاص یافته و افزایش پرداخت غرامت

ها باید پیگیری شود.

حجتی درباره امهال وام کشاورزان خسارت دیده از سرمازدگی خاطرنشان
کرد که این موضوع  نیز مراحل نهایی خود را طی می کند.


